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Els canvis en la circulació
s'inicien sense pl70blemes
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Els ve-- S afectats pel desbordament del

TEXT: redacció

FOTOS: lIuïsagarcia

Reivindicar la canalitza
ció del tram de la desembo
cadura de la rambla d'Al
calà més conegut a Beni
carló com el Barranquet i
demanar responsabilitats
econòmiques a l'adminis
tració pels mals soferts en
els darrers aiguats i des
bordament d'aquesta ram
bla és l'objectiu de la
recentment creada asso
ciació de veïns afectats del
Barranquet.

Malgrat la seua curta
vida, aquesta plataforma
que va donar les seues pri
meres passes ara fa una
setmana en una reunió
popular a la cambra agrària
ja té ben clar que vol una
reunió urgent amb l'alcalde
de Benicarló, Jaime
Mundo, per tal de demanar
li que faça públiques les
mesures que s'adoptaran
per part de l'administració
per a pal'liar els danys oca
sionats pel temporal.

L'entitat pretén ser un
col·lectiu fort que aglutina
totes les posicions afecta
des, tant la dels particulars
que han patit les con
seqüències del desborda
ment en els seus habitat
ges i vehicles com la dels
agricultors que han vist
anegades les seues fin
ques i en molts casos han
perdut la collita. De fet, tal i
com diuen les darreres
noticies, finalment el con
sorci només es farà càrrec
d'aquells habitatges i aque-

lles finques que estaven
assegurades i la notícia
com era d'esperar, ha des
pertat molta preocupació
entre els damnificats. I es
que en alguns casos hi ha
persones que s'han quedat
sense res atés que la força
de l'aigua els ha tirat fins i
tot alguna que altra paret.

Els assistents a la prime
ra assemblea, al voltant de
vuitanta, lamentaven que
no hagués estat "adminis
tració la que els convoqués
i criticaven l'absència de la
regidora d'Agricultura d'a
questa reunió malgrat ser
convidada ja que segons
ells "l'alcalde hauria d'estar

content que els veïns es
mobilitzessin ja que això li
dóna força a ell en les
seues reivindicacions". A
pesar de tot això i d'haver
estat tots els polítics convi
dats, a la primera cita
només van ser presents
representants del Bloc i del
PSOE.

Els veïns lamenten que
malgrat que "el projecte de
canalització del riu es va
presentar davant la Confe
deració Hidrogràfica del del
Xúquer al 1992, encara no
és una realitat" i per això no
se'n refien de les promeses
de les administracions
implicades, no de bades

asseguren que ja fa massa
temps que senten la matei
xa cançó.

Ara l'anunci que aquest
projecte va inclòs en els
pressupostos del 2004 els
fa tindre esperances que
aquesta vegada sí. Es per
això que amb la reunió amb
Mundo esperen comprovar
la veracitat d'aquest
comentari i conèixer més
detalls així com terminis de
temps, no obstant, tampoc
tenen dubtes en assegurar
que depén de la reacció i
explicacions que els dona
Mundo actuaran en un sen
tit o en altre.

La major part dels assis
tents coincideix en la
necessitat d'actuar de
forma immediata sobre el
problema atès que un feno
men meteorològic similar
pot tornar a succeir en
qualsevol moment, "s'ha
d'actuar sobre el riu des de
dalt, s'ha de fer un llit i un
pont" proposaven en la pri
mera reunió alguns. On si
insistien tots era en posar
solució ja a l'amplitud del
pont que a hores d'ara con
sideren insuficient, ja que al
tenir diferents ulls i prou
estrets obstaculitzen tot el
que baixa pel riu quan va
ple cap a la mar i per exem
ple, "les branques es que
den enganxades".

Un altre dels punts que
no comprenen els afectats
per les inundacions és la
falta de previsió amb la que
s'ha fet el centre comercial
Costa Azahar ja que no
s'ha tingut en compte cap
estudi malgrat conèixer-se

•
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Barranquet exigeixen responsabilitats

que es tracta d'una zona
inundable, "amb la inversió
que s'ha fet, com s'ha
pogut permetre?, s'han de
buscar responsabilitats
entre els tècnics que van
dissenyar el projecte" afir
maven. Tampoc no arriben

a entendre com s'està
urbanitzant una de les
voreres de la desemboca
dura del Barranquet, una
zona declarada inundable
pel PATRICOVA, que mal
grat tot l'ajuntament ha con
cedit la llicència de cons-

trucció als promotors i
segons es va exposar en la
reunió ara aquests dema
nen 600 milions com
indemnització en el supòsit
que es paralitzen les obres.

Segons els damnificats
pel temporal, des de l'ajun-

tament s'haurien de pren
dre mesures per tal que la
gent que vaja a comprar
algun d'aquests habitatges
conega a què està exposat.
Tot i així, de moment, està
fent el nostre consistori.

La Unió xifra, les pèrdues al camp
en 150 milions d'euros

,.insíaf.lacions c:ferec per .'vocarla pèrdua totaloe la
degotèig: D'altra banda, collita a conseqüència de
Brusca' destacava que, la ; l'asfíxia de les plantes i dels

rUñs 11>0'7iíilionsaièuros
:és la, quantitat que estima
lla Unió de L1auradors
Coag que ,ha" suposat la
riuada i pluges del dilluns

e 19 setmana passada a~la
comarca del Maestrat. Així:

~
I'anunciava el secreta,r,i
eneral d'aquesta organit

zació agrària Joan Brusca
¡que va visitar les localitats
tafectades per 'l'aiguat els,
següents dies.

,Segons. Bruscaí el 50%
de les pèrdues correspo
nen a conreus 'mentre que
~el 50% restant són infras
lructures agràries. danya
ldes. En aquest sentit,els
[principals problemes se
fcentren en els camins
lrurals, ja siga públics o pri
¡vats que han quedat des
trossats per la pluja i les

pluja i efdesbordament de
, la Rambía d'Alcal~ ha'pro

vocat corriments de terra,
mentre que algunes parets
i murs decoÏ1tenció pràcti-,
cament han, desaparegut.,
De la mateixa manera, han
resultat greument perjudi
cades nombroses explota-

~

cions ramaderes.
En .relació amb els con

reus, el secretari General
de la Unió explicava que la
força de l'aigua s'havia
endut per davant una gran
quantitat d'arbres, arren
cant-los literalment, mentre
que algunes zones conti
nuaven dies després ane
gades per l'aigua, una cir
cumstància que podria pro-

fongs que apareixen per la
humitat.

Brusca comentava que
.s'ha 'dirigit un escrita la
conselleria d'agricultura í a
la delegació del govern per
q,uè insten a l'administració
central' a prendre, mesures
com és l'exempció del
pagament de quotes de la

. seguretat social Agrària, la
bonificació dels interessos
dels préstecs sol· licitats per
a pal'liar la situació i la cre
ació d'ajudes directes per a
reparar les infrastructures
agràries danyades i que,
d'aquesta manera, es pugui
continuar amb els treballs
en l'agricultura. Entre elles
,els camins rurals, ja que

actua11Ï1ent nan quedaf
intransitables voltant de 50·
quilòmetres de' xarxa rural!
en la províncià i re,sulten
imprescindibles perquè els
agricultors . i ramaders
puguen accedir a les seves
explotacions., .

El secretar.igèneral de la
Unió, comentava que s'hal
visitat la zona de la desem
bocadura del Barranquet. i
s'està estudiant des del sin-o
dicat agrari la possible res

. ponsabilítat en l'episodi per
part de la Confederació,
Hidrogràfica del Xúquer per
no establir mesures com Iai
canalització de la rambla:
,per a evitar episodis comí
els viscuts.



laveUdebenicarlo LOCAL
Pàgina 4

L:1~~"'-po uíar vol canalitzar erBarranquer
amb els pressupostos el 2004

TEXT: noemiOmS

La carretera que enllaça
Benicarló i Càlig, així com
la que uneix Benicarló i
Peníscola són dos de les
infrastructures estrella per
les que la Generalitat desti
narà partides econòmiques
segons contemplen els
pressupostos del 2004 per
a la comarca que el PP va
presentar dimarts a Beni
carló.
Els pressupostos van ser
presentats pels diputats
Mariano Castejón y Jaime
Mundo com els més socials
dels darrers anys i amb una
finalitat clara la de l'aposta
per la plena ocupació i pel
dèficit zero a més de la
qualitat de l'ensenyament
per tots els valencians.
Segons explicava el diputat
autonòmic Jaime Mundo, la
Generalitat invertirà dos
milions d'euros per la con
servació i adequació de
carreteres al nord de Cas
telló. en el primer cas, es

tracta d'un vial essencial en
el creixement industrial de
Benicarló ja que es la que
enllaça amb el polígon
industrial.
D'altra banda, la partida per
la carretera entre Benicarló
i Peníscola es ja la tercera
vegada que apareix als
pressupostos sense que
allí s'haja fet res. No obs
tant, Mundo assegura que
ara podria ser la definitiva
donat que el problema fins
ara era el de l'expropiació
dels terrenys als propieta
ris. Un tema que en
aquests moments està més
clar donat que l'ajuntament
de Peníscola ha actuat
"amb una homologació de
la zona i ara ha fet una
modificació del projecte".
A més, explicava el també
alcalde de la ciutat que és
vital executar aquesta
infrastructura atés que per
metrà resoldre problemes
actuals com el de la ratlla
del terme ja que enllaça
amb Peníscola i el Passeig
Marítim d'aquesta població,

un altre vial, precisament,
que també contemplen els
pressupostos.
Els comptes de la Generali
tat preveuen altres inver
sions importants per la
comarca com són la cana
lització del Riu Servol, la
nova zona pesquera de
Vinaròs, conjuntament amb
la seua llotja i els magat
zems del Port, la urbanitza
ció de l'avinguda Joan
XXIII, el centre de Salut de
Benicarló, la finalització de
la llotja de Peix de Beni
carló i la urbanització de les
immediacions, l'ampliació
de l'Hospital de Vinaròs i
les depuradores de
Vinaròs, Benicarló i Penís
cola.
En matèria educativa,
Mundo assenyalava la
ampliació del CEIP Eduar
do Martínez Ródenas.
Fora d'aquestes previsions,
Mundo també anunciava un
compromís del conseller
per portar endavant la obra
de canalització del Barran
quet de Benicarló, uns tre-

balls que preveu la Confe
deració Hidrogràfica del
Xúquer. De fet, pròxima
ment tindrà lloc una reunió
entre les dues parts per
abordar qui tirarà endavant
el projecte i la construcció
de la canalització.
Segons el diputat autonò
mic benicarlando, dilluns
passat tècnics de la conse
lleria es van desplaçar fins
el lloc "per veure in situ l'a
fecció", D'altra banda,
recordava que ja s'ha
conclòs l'estudi del PATRI
COVA "adaptat a Benicarló
per saber les línies d'actua
ció i correcció a implantar i
redactar el projecte corres
ponent a fi i efecte de con
trolar o minimitzar els efec
tes de les riuades".
Mundo assegurava que les
obres començaran al 2004 i
que tindrà una "consignació
suficient que continuarà al
2005".
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Lores anuncia el tancament
de l'abocador d'inerts al 2004

TEXT: noemíoms

Conscienciejar la ciutada
nia de la necessitat de can
viar hàbits en benefici del
mediambient és l'objectiu
de la campanya que ha
posat en marxa aquesta
setmana la regidoria de
mediambient de Benicarló,
una campanya coneguda
com la de les tres erres,
regeneració, reutilització i
reciclatge. I es que Beni
carló està creixent i actual
ment a la ciutat de Beni
carló es recullen 15.000
quilos de cartró al mes i
entre 23 i 27 tones de bros
sa orgànica al mes.
La iniciativa té la mirada
posada en la imminent arri
bada de les festes nadalen
ques, data amb un marcat
accent consumista. Es per
això que pretén, per un cos
tat, que els ciutadans
reduisquen el consum de
productes amb molt d'em
balatge i de difícil reciclat
ge, que reutilitzen els que
adquirisquen com ara bos
ses i caixes i que facen ús
dels contenidors que s'han
disposat a la via pública per

tal que es puguen reaprofi
tar els materials. Així ho
explicava el regidor respon
sable de l'àrea de mediam
bient, Juan Lores, qui
comentava que els ciuta
dans també poden selec-

cionar la brossa i portar-la
al punt verd. En aquest lloc
també es poden portar, res
saltava Lores, elements
voluminosos com són mobi
liari i electrodomèstics,
objectes que de cap mane
ra s'han de abandonar a la
via pública. Lores recorda
va que l'ajuntament té un

telèfon perquè els interes
sats puguen trucar i la bri
gada passarà a pels
mobles en qüestió en el cas
que no puguen desplaçar
se fins el punt net.
D'altra banda, el regidor

comentava que gràcies a la
col'laboració dels
comerços, a través de la
campanya de recollida de
cartró a domicili per les
botigues del centre històric
s'han pogut replegar mil
quilos de cartró setmanals.
Precisament Lores els hi
demanava que no llancen

el cartró generat durant el
cap de setmana al costat
dels contenidors de brossa
orgànica, ja que d'aquesta
manera no es pot reciclar,
sino que el guarden o el
porten al punt net.
El regidor de mediambient
anunciava que des de la
seua regidoria es preveu
ampliar les instal·lacions
del punt net per al 2004
"des de la carretera de Sant
Mateu a la de Càlig, des
d'allí se farà tot el cercle
tancat i així clausurarem l'a
bocador del camí Moliners"
assegurava. Una decisió
que ben segur agradarà als
veïns de la Partida Clotals
que divendres de la setma
na passada van lliurar les
signatures a l'ajuntament
demanant una solució als
incendis que han estat
patint tot l'estiu. De fet,
Lores va explicar que entre
les actuacions que s'han
estat i encara s'estan efec
tuant en aquell indret està
el de vessar terra i prohibir
el llançament de cartró
"l'han de portar classificat
en origen".

Mor atropellada una dona

Una dona, veïna de Benicarló,
d'uns 70 anys va morir dissabte
passat a la carretera nacional
340, al costat de la Batreta. La
víctima intentava creuar el vial
per anar a sa casa, tot just a l'al_
tre costat de la nacional, quan un
vehicle la va atropellar provo
cant-li la mort de forma immedia
ta.

Segons alguns veïns aquesta
es la ja la segona vegada que

aquesta dona patia un atropella
ment. El fet ha despertat la indig
nació dels veïns que ja fa temps
que es queixen de la mala i1·lumi
nació d'aquesta zona. De fet, ja
han lliurat dues vegades signatu
res a l'ajuntament perque solu
cione la situació sense aconse
guir èxit en la sua reivindicació,
una fa deu anys i l'altra fa només
uns mesos.



laveUdebeniCarlO OPINiÓ
Pàgina 6

Senyora Garcia
Això és el que valg saper 1.legir en l'anterior número~e la seua revista, .el 409,

TEXT: ellector

Aquesta setmana no
estic inspirat, senyora
meua. Em sembla que tinc
el ceNell entollat amb tanta
aigua com va ploure i tant
de pas soterrani inundat.
L'editorial de la setmana és
la síntesi perfecta d'allò que
ha passat. Això que l'aigua
es va presentar a primera
hora del matí amb l'escriptu
ra de propietat sota el braç
és molt bo. Molt. Aquesta
tardor ens ha portat aigua a
dojo i, amb ella, han tornat a
quedar al descobert una
vegada més les vergonyes
més repugnants dels polí
tics. Queda clar que ningú
no pot estar preparat per a
rebre unes pluges tan inten
ses com les que vam tindre
la setmana passada, però
allò que no es pot tolerar és
que sistemàticament i amb
només quatre gotes d'aigua
queden inundats els passos
soterranis de la població.
Com que d'aquest tema ja
vaig parlar fa unes setma
nes, no hi insistiré més.

Això del centre comercial
de l'antiga fàbrica de Palau
és més greu. No sé qui té la
culpa, però tothom sabia el
que va passar fa una trente
na d'anys en aquella zona, i
que hi havia un mur que
algú va enderrocar i que, si
més no, alguna cosa hi feia.
No està de menys recordar
que els actes d'inauguració
d'aquest centre comercial

van estar presidits per les
màximes autoritats políti
ques "provincials" i locals.

Passant a un altre lloc del
terme municipal, també cal
dria esbrinar qui va ser
1'¡¡'luminat que va tirar enda
vant la urbanització de l'an
tic càmping "El tardo y el
olivo", molt afectada per la
riuada del Barranquet. A
vore qui és el xulo que es
compra alguna cosa per
aquella zona ... i al preu que
es demana! Si algú dels que
llegeix aquesta pàgina va
per aquella zona passejant,
li recomano que es fixe en
una foto aèria de la futura
urbanització que hi ha en un
cartell i que es fixe en la ubi
cació de....les construccions
respecte al llit del Barran
quet. És molt aclaridor. La
pregunta és clara: seguiran
les obres? Continuarà.

A la pàgina quatre ens
trobem una notícia de les
que tan els agrada a vosté i
la seua redacció, un aboca
ment de femta. Un altre. No
sé si deu haver cap poble
que tinga un clavegueram
tan poc respectuós i tan rei
vindicatiu com el nostre,
que demana a crits una
renovació-reparació total.
Quan no és el Passeig Marí
tim és el Morrongo, l'emis
sari submarí o el riu Sec. A
més a més, es contamina
l'aigua dels pous.

Dels quatre punts de la
sessió plenària de "dimarts
passat" em quedo, a força
de ser pesat, amb el penúl-

tim i em pregunto: ja no
demanarà el PSOE que es
traduïsquen les actes al
castellà ? Demanarà algun
regidor el bilingüismo bien
entendido? Serà capaç
Marcos Marzal de fer tota la
paperassa en valencià així
com els rètols de les
instal·lacions esportives?

Magnífic, com sempre,
l'article de Pere Bausà. Jo,
també com sempre, voldria
afegir una cosa pel que fa a
les teories de Darwin i el
gran enrenou que es va
organitzar (com posar-lo a
les etiquetes d'anís del
mono). Només vull remar
car una cosa, i és que no és
cert que l'home és un mico
evolucionat, sinó que tenim
un avantpassat comú. Ho
dic perquè hi ha gent que
pensa que l'home ve del
mono, i no és cert.

Torna l'ínclit Salim
comença agraint-li a la
directora que li haja retirat
uns vehicles del carrer. S'ha
comprat una grua, senyora
Garcia? També diu que vol
que l'any que ve (suposo
que vol dir el curs que ve)
"manen" més professors.
Jo voldria saber quants n'hi
ha que manen, perquè si
l'autoritat la imposen o exer
ceixen més d'un professor,
això pot ser una mica anàr
quic. També pregunta pel
"nou ambulatori nou", com
si fóra un cartell d'una corri
da de bous.

No he entés això que diu
a la pàgina deu de "Expo-

sem un model diferent al de
Tómbola". M'he llegit dife
rents vegades la notícia,
però res, no li veig la lliga.
No sé a quina Tómbola es
refereix, encara que jo
recordo, quan era petit, que
el Club Deportivo Benicarló
va organitzar una tómbola
que estava instal·lada a
l'hort de Rabanals, i el premi
gros n'era un "Mini".

Magnífiques seccions de
la pàgina onze. Dels Tafa
ners em quedo amb l'epí
graf número 1. Defineix per
fectament el meu entusias
me sobre l'esdeveniment,
que ha acabat abans de
començar.

Manifestació a Peníscola
contra els abusos urbanís
tics. Com diria un entranya
ble conegut, ja desapare
gut, "anque, anque".

Subscric la nota de la
redacció que apareix a la
pàgina dels del futbol.

L'ESPIFIADA DE LA SET
MANA

Això dels correctors juga
males passades. "Nul'les"
per Nules i "vega" per bega
són dos exemples d'aques
ta setmana. Amb tot i això,
la cosa va millorant.

LaVeude8,enicarilió
arrU::> l.'espe>::l::'"t:.. l.c::>c=:a.l

':TJ::::~ .~;;i...
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TEXT: perebausà

Mica en mica, la considera
ció de persones no humanes
pels grans simis -goril'la,
orangutan i ximpanzés comú i
pigmeu- es cada cop més
acceptada en cercles acadè
mics i inteHectuals. En l'ori
gen, el concepte de persona
tenia una aplicació restrictiva,
sols ho eren els membres de
la mateixa tribu, de la mateixa
ètnia. Molts pobles tenen una
única paraula per designar
les persones, en general i a
ells en concret. Els esquimals
-nom aplicat pels europeus
es refereixen a ells com inuits
que en la seva llengua vol dir
"la vertadera gent". Desprès
d'un llarg període de temps,
fins el segle XX, s'han equipa
rat els termes persona i el
d'ésser humà, incloent en la
categoria persona a xiquets,
estrangers, altres ètnies,
dones... A principis del segle
XXI es planteja una nova
ampliació de la concepció
persona, la inclusió dels
grans simis a més dels éssers
humans. La teoria de l'evolu
ció ha postulat i explicat la
continuïtat simis i humans.
Sovint aquest fet irrebatible
s'ha volgut restringir sols a l'a
natomia i funcions bàsiques, i
s'han destacat les insalvables
diferències entre les nostres
funcions mentals i les dels
simis. Aquesta visió nega la
continuïtat evolutiva, com si
les nostres capacitats men
tals i l'accepta pel cos. Els
estudis dels grans simis en lli
bertat i d'altres persones no
humanes a les quals s'havia
ensenyat el llenguatge. dels
sordmuts, han demostrat que
tenen totes les funcions
mentals humanes en un grau
remarcable.

Durant 31 anys, Jane Goo
dall -Premi Príncep d'Astúries
2003- va estudiar els xim
panzés de Gombe, Tanzània,
i va recollir les seves observa
cions en el llibre Través la
Finestra. Assenyala que el

piljor pecat que pot cometre
una etòloga és l'antropomor
fisme: l'atribució de carac
terístiques humanes a ani
mals no humans. Però, poc a
poc moltes paraules empra
des per a descriure la con
ducta humana s'han anat
introduint a les exposicions
del comportament animal no
humà. Goodall va suggerir
que cada ximpanzé tenia una
personalitat única i la seva

pròpia biografia personal.
També afirma que cada
comunitat de ximpanzés té la
seva història, marcada pels
"regnats" dels diversos mas
cles alfa, guerres, epidè
mies...Els ximpanzés són
capaços d'aprendre de l'ob
servació i la imitació, d'esta
blir cooperacions i també
complexes manipulacions
socials.

Una ximpanzé anomenada
Washoe fou adoptada per
una família humana fou cria
da com una xiqueta sorda i se
li va ensenyar el llenguatge
de signes americà. Als cinc
anys fou traslladada a un cen
tre de primats d'Oklahoma. Li
va costar, però finalment s'ac
ceptà a ella mateixa com un
ximpanzé; els humans encara
no hem acceptat totalment
estar "molt" emparentats
amb els simis. Washoe queda
embarassada i es demostra
que el seu fill Loulis aprengué
tot els signes de sa mare. Es

van poder observar conver
ses amb el llenguatge de sig
nes entre diversos xim
panzés. Es veu, mitjançant el
vídeo que tenien converses
quan estaven sols, és a dir,
que reflexionaven i que tenien
pensaments privats. La imagi
nació és un altra funció men
tal que hom considera exclu
siva dels humans; la imagina
ció explicava que Loulis es
posés un tros de fusta al cap i

deia que era un barret.
Un mite dels dyak de

Malaisia diu que els orangu
tans era una forma antiga de
persona que sàviament no
permeté que els humans
saberen que podia parlar per
temor a que l'obligaren a tre
ballar. Els estudis cognitius en
orangutans han demostrats
que són tant intel'ligents com
els simis africans i que tenen
un estil de pensament intros
pectiu semblant a l'humà. Són
capaços de reconèixer-se en
un espill, utilitzen un ferra
menta per fabricar-ne un altra
i són els més hàbils dels simis
en la manipulació d'objectes.
A la universitat de Tennessee,
se li ensenyà el llenguatge
dels signes a un orangutan
nomenat Chantek. En uns
mesos va aprendre uns 150
signes, semblant al vocabula
ri d'un xiquet menut. Es com
prova que era capaç de dir
mentires de forma conscient..
S'ha mesurat la seva capaci-

tat mental i va assolir l'edat
mental equivalent a la d'un
xiquet de tres anys. Inventava
signes propis. Entre els
humans i orangutans, hi ha
una diferència de grau, quan
titativa, no qualitativa quant a
les capacitats o funcions
mentals.

Durant vint anys, científics
de la universitat de Stanford
s'han estat comunicant amb
Koko, una goril'la, mitjançant
el llenguatge dels signes.
Koko utilitza un vocabulari
d'uns 1000 signes, entén
l'anglès parlat i pot mantenir
converses "bilingües"
anglèslllenguatge dels sig
nes. Ha assolit puntuacions
d'entre 85 i 95 al test
d'intel'ligència d'Stanford
Sinet, amb una edat mental
d'un xiquet de 3,7 anys quan
ella cronològicament en tenia
4. Quan es mira a l'espill, es
reconeix i comença a utilitzar
pronoms personals com jo,
meu, tu... ; dues proves de la
seva autoconsciència. Es riu
de les seves bromes i les d'al
tres, plora quan es fa mal o
està atemorida i ha manifestat
empatia per altres simis que
sols ha vist en fotografies.

Tots aquests estudis
demostren que els grans
simis posseeixen les facul
tats mentals humanes en un
grau remarcable. Els
minusvàlids mentals són
humans que, en alguns
casos, no poden fer aquells
coses que sovint diem, ens
qualifiquen, als éssers
humans. Ningú de nosaltres
no posa en dubte la seva
categoria de persones pos
seïdores de drets. Els grans
simis poden fer coses que els
minusvàlids mentals molt pro
funds no poden.

Per què no reconeixem la
seva categoria de persones
no humanes amb drets
legals?
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PARADOR DE TURISME DE BENICARLÓ
DISSABTE 22 DE NOVEMBRE DE 2003 A LES 21 H

Homenatg§ Escriptor convidat
Vicent Pallarés

t
f

Distinció Científica
Programa Medi Ambient de Punt 2

Distinció Cultural
Quico el Célio, el Noi
i el Mut de Ferreries

Distinció Cívica
Associació Salvem.,.·la Tossa

Reserva i venda de tiquets
(fins al dimecres, 19 de novembre):

~ Llibreria Grèvol
Sant Blai, 2 tel. 96447 56 98

Preu del tiquet
3~ euros (socis d'Alambor)

35 euros (no socis)
Es regalarà un llibre als presents

Considerem que la riua
da que a causat gran quan
titat d'estralls a la nostra
comarca el passat dilluns
10-11-03, és conseqüència
d'una manifesta negligèn
cia per part de les autori
tats locals en el cas concret
de Benicarló, per els
següents motius:

Malgrat que la riuada a
estat en aquest cas total
ment imprevisible, degut a
que l'aiguat és va produir a
Alcalà de Xivert, és ben cert
que a les 8.30 hores el
Centre comercial de Palau
ja era inundat, i que l'aigua
no va arribar a l'Avinguda
Papa Luna fins a les 8,50 o
8.55 temps més que sufi-

cient per que els dos cotxes
de la Policia Municipal que
hi eren al carrer pogueren
avisar al veïnat del perill
imminent utilitzant les sire
nes i la megafonia que por
ten als cotxes.

Que les voreres de la
dita Avinguda deurien tin
dre en la coincidència amb
els camins que donen a la
platja forma de gual rebai
xat, tant per facilitar l'accés
dels vehicles com l'evacua
ció d'aigües pluvials; la
forma en que estan cons
truïts en l'actualitat és tot al
contrari, obligant als vehi
cles a entrar a més velocitat
(al pujar) e impedint alhora
la sortida de l'aigua com em

pogut veure en esta cir
cumstancia.

De la perillositat que
comporta la construcció
d'urbanitzacions en zona
inundable de la qual ja em
parlat, escrit i denunciat
tantes vegades, entenem
que els fets parlen per ells
sols.

Que les parts de la platja
on estan les sortides dels
camins que donen accés a
la platja, deurien d'haver
estat rebaixades immedia
tament per tal de facilitar la
sortida de l'aigua.

Una nova estació del
Calvari que el poble de
Benicarló té i tindrà que
suportar, continuació dels

Incendis als Abocadors,
Accessos al Centre comer
cial, Contaminació de la
platja del Morrongo,Polsse
gueres al Port, Caos Circu
latori, Pèssima Programa
ció Cultural, Inundacions al
Morrongo i Ratlla del Terme
endèmiques; sense contar
aspectes polítics com l'ad
hesió o no a la Taula del
Sénia. En definitiva tot un
record del tàndem PP-Bloc
en tant poc temps que fan
que Benicarló siga noticia
negativa massa sovint.

L'Entesa - EUPV-Esque
rra Valenciana-Els Verds
PV
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DES DEL

18 D'AGOST DE 1995

anys
d'editorials

constructives

des de Vint en vint, altreSj
d'any' en any, alguna.
vagada de sis en sis, ...
'com vol.

Llavors com els seus
.interessos res tenen a
veure -amb la natura,
actuen arbitràriament, ii
així ens va.

S'autoritza a modificar;
els rius, tallar-los, invadir
los, limitar-los, encaixo-·
naT-los, robar-los l'aigua,
... i després passa el que
passa. Però encara ho
cor;nplicarem més. Els
polítics també funcionen
sota pressi.ons socials
dels ciutadans, i econò
miques de les empreses.
El nostre món és molt
complicat

Però a pesar de tot, el
Barranquet no té la
culpa.

Editorial ••••••••••••••

.~IEIBarra'~nglJ~t no té la culpa
...................~...~>&t.:~x_~~ x.,_,.,,~ ~>.x;(:kx~~~ l),i~ ¡<J{ =--_....... ......,......-

',:,.E!',', s êlifídl en sjtua~,s'ha visrmai, i si no en .fa
I. çions com aquesta, com l'any passat diem el'
[, busGar culpables a mateix. Abans feia més
¡un fet catastròfic comés fred! Clar, anàvem a'mb
~_ ' k' " s
:una riuada com la que va rebequeta i a peu i ara.
¡provocar el Barranquèt la, anem amb anorac i en
¡setmana passada.' ,cotxe. Clar que feia més
r .L'únic que no la té és fred: un braseret a la, .
¡qui ha provocat el desas,. •. mesa camilla'i la casà
¡tre. Tots sabem que al ben humida; ara bones
li;' 2" ' - ,~ -~' . _ "

:nostre paísno sap plou- estufes i Té3diadors.
te: o ria plou o ,plou ¡El qu~ també és' cert,
[massa, f l'aigua ha>d'anar . és que els terrenys,' els
f~ là.mar. Aquesta afirma- solars,' abans valien
!ció: al parèixer 'tant ele- . menys, molt menys, i ara
!mental, ,ce:; fet no' ho és' o volem treure'n fruit de tot
~ant. La nostra memòria Volem construir, volem
¡meteorològica 0,0 és molt que ens autoritzen a
¡curta: si ens fixem bé constrUir i construïm.
iapleguem a afirmacions, ,Elspolítics que camp';:
bel tot contradictòries.', o' J~mel temps per legisla
"Abans plovja<'més~aç8¡"tures, de quatre en qua
ho s'ha vist mai, és a dir,tte anys no es fé!.n, a la
[plovia menys. Si un estiu idea que la' natura" no
!fa molta calor com compta els anys de qua
¡enguany, diem que no tre en quatre., De.vega-

laveudebenicarlo@eresmas.com
la teua opinió ens importa

/l~ CARXOFA: Quinze basquets de. carxofes
fI} (no serem ronyosos com alguns), un per

, cada gala dels PREMIS ALAMBOR. Són~~,mólt anys treballant P,er la Cultura del poble i
J{' donant-la a conèixer per tota la geografia del

Països Catalans.

PAN.ISSOLA: ben resseca per al senyor
alcalde, Jaime Mundo, que es va deixar, a
l'~ixida del ple, a les xiques de CAPRABO
amb la paraula a la boca, i li· van haver de
treure les castanyes del foc els seus male-"
tílies.

-------------------------------------------------,
, Administració, subscripcions i publicitat!

964.82.84.68
DissenyI © COPISTERIA GRÈVOL

Dipòsit legall CS- 242-95
Imprimeixi GRÈVOL

PASSATGE SANT BLAI N. 2

LA VEU respecta la llibertat d'expressió. La responsabili
tat de les opinions és de qui signa l'escrit. LA VEU es

reserva el dret d'acurçar els textos que sobrepassen les
20 línies. Els articles hauran d'anar signats amb nom,
adreça i número de DNI, encara que podran aparèixer

amb pseudònim.

-------------------------------------------------~
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Els v •• s e o a s lliuren les e
TEXT: noemíoms

Els veïns la Partida Clotals
van lliurar divendres passat
les signatures que sol·lici
ten una solució immediata
al problema dels continus
incendis en l'abocador d'i
nerts del camí Moliners.
La portaveu dels veïns,
Pepita Febrer, explicava
que des que es va produir
la denúncia davant els mit
jans de comunicació, la
situació ha millorat notable
ment ja que s'han pres
mesures com la d'apartar el
cartró, provocant que ja no
es produisquen més incen
dis. "De moment sembla
que s'estiga fent alguna
cosa, s'està posant molta
terra i els cartrons s'estan
posant en l'altre costat, tot i

que suposo que encara
queda molt per fer" explica
va Febrer. Segons comen
tava la p6rtaveu veïnal, la

pretensió de le~ signatures
no és altra que aconseguir
que el tema es duga a un
ple i que els polítics" vegen

que els ciutadans són
conscients de tot el que
està passant al cremador
aquest i tot el que estem
inhalant amb la finalitat de
que es porte endavant tot
el que siga per a bé".
A més, assegurava que,
una bona mostra dels efec
tes dels continus fums d'a
quest estiu la té en un fami
liar seu que passà l'estiu en
la seva casa de camp, "el
meu cunyat ha passat tot el
mes d'agost a Benicarló i té
un problema de cor que ara
amb les últimes proves s'ha
demostrat que ha empitjo
rat i això és conseqüència
de l'aire que ha respirat
aquest estiu".

Es desp oma la façana d'un ant-c ci ema
Mitja façana d'un
habitatge situat al
carrer Mare de Deu
del Roser, en ple
centre de la ciutat,
va caure durant el
mig dia de dissabte
enfonsada.

Segons testimo
nis presencials, ja a
primera hora del
matí queia graveta
de la casa, no obs
tant, va ser al vol-

tant del migdia
quan una part
important de l'edifici
va cedir.

La construcció
havia estat un cine
ma durant la guerra
civil. Les beates del
carrer van reclamar
la imatge de la
Mare de Deu.

L'arqueològic acull els premis de fotografia

TEXT: noemíoms

El museu arqueològic acull
fins el 30 de novembre les
obres participants en el cin
què certamen de fotografia

ciutat de Benicarló.
Dissabte passat es va pro
cedir al lliurament dels pre
mis. En aquest sentit, el pri
mer premi va correspondre

a Juani Ragel, el segon va
ser per a Sergi Reboredo,
el tercer guardó fou per
Joan Reig, l'accèssit al
premi de fotografia va ser

concedit un a Albert
Porres, un altre a Jesús
Jaime Mota i un altre a
Sergi Reboredo.
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La Guillotina. • • • • • • • •
Ací no paga ni Déu (2). Responsabilitat

tenen, ¡ molta, en deixar ~-bles (el famós PAT'RICO- telxen?
Quantes vegades hau

rem de suportar aquestes
maleses, que ens costen a
la ciutadania molts milions i,
de vegades, fins i tot, vides
humanes, perquè les admi
nistracions facen d'una
punyetera vegada alguna
cosa? La sensació d'im
potència que deuen sentir
tots els afectats en veure
com no s'actua contundent
ment contra tota esta mena
de despropòsits m'imagino
no té parangó, però segura
ment és inversament pro_o
porcional a la sensació què!
deuen tenir els polítics que¡
fins ara s'han estat rentant:
les mans, i mai millor dit,
amb l'aigua que ens ha cai
gut.

Aquesta és la mena dé
responsabilitat que predi
quen ! Quina vergonya.¡
Quina poca vergonya !

TEXT: robespierre

Fa unes setmanes
, fèiem aquest mateix

comentari respecte a
la problemàtica de les
¡escombraries i de la sensa
[ció de presa de pèl que
~e'ns quedava a .tots en
yeure com es demana res
ponsabilitat a la ciutadania
:mentre els polítics de torn
:ens enganyaven vilment, i
Jeien cas omís d'allò mateix
que ells demanaven a la
:gent, responsabilitat.
,Sí podíem pensar que
íaquesta manca de respon
¡sabilitat era una cosa pun
tual, les inundacions' d'a~

questa passada setmana
[amb la construcció en
'zones inundables ens
demostren tot el contrari.

Evidentment, l'adminis
'tració i els seus polítics al
capdavant, no tenen la
culpa de les pluges torren-
iais, no és eixa la meua

argumentació, però sí la

construir de manera legal, i
també i¡.jegal, en zones
proclius a quedar anegades
per l'aigua. I d'igual manera
per mirar cap un altre lloc
mentre es desvien sense
cap sentit i de manera
arbitrària els llits de les rie
res per interessos pura
ment privats. I com no, per
no netejar de brossa eixos
mateixos llits.

El cas de Benicarló, amb
el Barranquet, no és una
cosa nova, és un problema
cíclic, que fins ara, i ja veu
rem el que ens queda,
ningú ha volgut ficar-li solu
ció.

Personalment em pre
gunto, fins on arriba la res
ponsabilitat dels polítics del
nostre ajuntament, que
s'excusen a donar llicèn
cies de construcció en
zones inundables, perquè
així ho preveu el nostre
PGOU. No tenen un catà
leg d'aquests llocs inunda-

VA)? I, encara que no el tin
gueren, simplement amb el
sentit comú, només veient
la perillositat de ·Iescons
truccions en aquestes
zones, no poden dir NO, a
aquesta mena d'aberra
cions urbanístiques?

De la mateixa manera, i
els llauradors d'aquest
poble, s'han atipat de dir-ho
i denunciar-ho, perquè el llit
del Riu Sec i d'altres rieres
s'han eliminat, canviats de
lloc, tapats, embrutats, etc.,
a l'entrada de la nostra
població i ningú ha fet res?
On està el Seprona i la poli
cia: rural, que haurien de
controlar-lo? I la Confede
ració Hidrogràfica, així és
com vetlla pel nostre domi
ni hidràulic? I el nostre
ajuntament tampoc se n'en
tera, o fa la vista grossa
com a les zones inunda
bles? I no diguem de les
Conselleries de Medi
ambient i Agricultura, exis-----"'----------

1. Poden passar anys i
panys: l'aigua sempre
torna amb les claus de
casa.
2. Comunicat a la
població: dos acreditats
ciutadans van ser quasi
atropellats l'altre dia quan
Marcos Marzal, a cavall del
seu (?) cotxe, va irrompre
al camí de la Mar des del
carrer de les Moreres igno
rant olímpicament un sen
yal de Cediu el Pas. Aneu
alerta!
3. En la linia de l'ante
rior: aprofitant que el nou
centre comercial de la ratlla
del terme haurà d'estar tan
cat uns dies, la Unió de
Comerços ha engegat la

campanya de Nadal amb
l'habitual rifa d'un cabàs
d'euros entre els clients. La
promoció es publicita amb
un cartell que reprodueix,
sota l'aspecte del joc del
monopoli, un plànol de la
ciutat amb els noms dels
carrers en castellà. Perquè
no es perda ningú.
4. Un altre regidor:
diversos testimonis -no els
dos acreditats ciutadans de
més amunt- han assegurat
que un regidor de l'actual
equip de govern que no és
del BNV, durant la seua
època d'estudiant a l'lES
Ramon Cid, aconseguia els
exàmens i els venia als
seus companys a preu de

500 ptes. (3 euros). Un cas
precoç de vocació?
5. AI llarg d'aquestes
agòniques legislatures
hem vist a Jaime Mundo
sota els aspectes més
originals: disfressat de
faller, togat amb la vesta
dels bombistes, arroman
gat per a remenar la pae
lla... Ens faltava veure'l
amb el xubasquero de pro
tecció civil. Realment és un
polític de talla: semblava
George W. Bush el dia que,
vestit de pilot aeri, saltava
des de l'helicòpter sobre la
coberta del portaavions
enmig del Golf Pèrsic.
Recordeu el joc Las mil
caras del agente secreto?

6. Cada vegada tenim
més clar que els benicar
landos ens queixem de
vici. Segons un altre acre
ditat ciutadà sempre ens
mirem la realitat des del
lado oscuro. A veure: si
abans que no hi havia
ponts havíem de travessar
la general 365 dies a l'any,
ara que en tenim, tan sols
ho hem de fer els 15 o 20
dies a l'any que estan
negats d'aigua. Hem guan
yat o no? I qui no ho veja
així no és Carlos Fabra,
que com és obvi no veu res
del lada ascuro.
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TEXT: noemíoms

Balanç més que satisfac
tori el qual feia la policia
local de la evolució del pri
mer dia del canvi en el sen
tit circulatori en el centre
neuràlgic de Benicarló. Els
conductors que van circular
divendres passat pels
carrers que envolten a la
plaça de la constitució van
haver d'alterar en alguns
casos el seu recorregut
habitual. Els principals can
vis es produïen en el carrer
Sant Andreu que es va con
vertir en una via de doble
carril en dos sentits i que
només permetia l'aparca
ment en un dels dos cos
tats, el carrer Pius XII que
també adquiria dos sentits
diferents i el carrer Pintor
Sorolla que amb aquests
canvis permet que els con
ductors procedents del
Passeig Marítim puguen
accedir a Ferreres Bretó.

Així mateix, la parada
d'autobusos per a viatjar en
direcció a Vinaròs que es
trobava a Sant Andreu ha
canviat la seva ubicació per
la de Jacinto Benavente
just davant de la que s'utilit
zava per als autobusos que
es dirigeixen a Peníscola.
Amb aquests canvis es
pretén reduir el nombre
d'embussaments i donar
més fluïdesa al tràfic que
es concentra als voltants de

la plaça constitució, sobre
tot en les rotondes de
Jacinto Benavente, en
hores punta.

Aquesta va ser una de
les mes(Íres que recoma
nava l'estudi efectuat pel
RACC ara una vegada ha
estat posada en marxa, si
es demostra que és efecti
va es perpetuaran els can
vis, mentre que de no solu
cionar-se els embussa
ments es tornarà a la situa
ció anterior.

A pesar de tractar-se
d'una prova pilot, els canvis
van permetre que durant el
seu primer dia de posada
en pràctica no es produïren
cues, només es van produir
diversos equívocs amb
certs vehicles despistats
que pretenien utilitzar els
dos carrils en sentit únic
que tenien certs carrers i
que ara han patit modifica-

cions. D'altra banda, la falta
de costum també va provo
car que per ç:arrers com
Sant Andreu se circulés
poc i els conductors que
volien accedir a Pius XII
tendiren a utilitzar Pintor
Sorolla donant tota la volta
com obligava la senyalitza
ció anterior.

El regidor de governació
de l'Ajuntament de Beni
carló, Marcelino Domingo,
explicava que "en els pri
mers moments la gent es
queda una mica desconcer
tada, perquè es tracta d'un
canvi sobtat. Sabíem que
hauria una mica d'embolic
especialment en Pius XII
perquè molta gent que vull
ga accedir a Ferreres Bretó
seguirà el camí habitual
dels últims anys i li tocarà
donar tota la volta, no obs
tant en dos o tres dies la
gent ja sabrà com funciona

tot i es podrà comprovar si
el canvi de sentits funciona
o no".

Per a ajudar als conduc
tors i prevenir problemes la
policia local va planificar un
gran desplegament amb
agents desplaçats en els
principals punts fins eixe
mateix diumenge.

D'altra banda, des de l'à
rea de governació s'ha
demanat la col·laboració
ciutadana sobretot dels
pares que duen als seus
fills als dos col'legis situats
als voltants de la plaça de
la Constitució perquè no
aparquen en doble fila, en
aquest sentit, s'ha advertit
que l'aplicació de sancions
serà estricta.

Aquests canvis circulato
ris inicials aniran acompan
yats en uns mesos d'altres
també força rellevants en
altres zones de la ciutat,
com és el cas de l'Avinguda
Catalunya que veurà desa
parèixer el mercadet del
dimecres, amb la finalitat
de permetre el tràfic en una
de les principals vies
d'accés de la ciutat. El
dimecres podria traslladar
se a la zona de l'Auditori.

:La,:\/e",U::. ·die· ·B:··,····e·'· no: -I;C'·····a····· r:lo:'·:. '. VI", , "';- ," ~ '. ;!.• ;:' ..':.' ", .. ;.,.
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20 de novembre
dia universal de la infància

TEXT: coordmenor

El dia 20 de novembre
de 1989 va ser aprovada
per l'Assemblea de les
Nacions Unides, la Decla
ració sobre els Drets del
Xiquet, des de llavors en
aquesta data es celebra el
Dia Universal de la Infàn
cia. Aquesta declaració és
un conjunt de normes i obli
gacions que dóna als
xiquets un paper protago
nista en la construcció
d'una societat justa, res
pectuosa i pacífica.

Amb aq uesta declaració
es reconeix per primera
vegada la ciutadania dels
xiquets i de les xiquetes.

La Convenció es recolza
en quatre principis fona
mentals:

1. La no discriminació
2. L'interès superior del

xiquet
3. El dret del xiquets a la

vida, supervivència i desen
volupament

4. El respecte per les
opinions del xiquet

Des de la Coordinadora
del Menor del Baix Maes
trat, formada pels Ajunta
ments d'Alcalà de Xivert,
Benicarló, Peníscola, Santa
Magdalena i Vinaròs, les
Mancomunitats Baix Maes
trat (Traiguera, Rossell ,
Canet lo Roig, Càlig, San

Rafel i La Jana) i Castelló
Nord (Sant Mateu, Cervera,
Catí, Xert, Sant Jordi i Sal
zedella), i les Conselleries
de Sanitat, Educació i
Benestar Social, hem vol
gut recordar aquesta data
amb la finalitat de sensibilit
zar sobre el fet que, mal
grat el camí realitzat des de
les administracions públi
ques, cal seguir treballant,
en els diferents països, per
aconseguir que els Drets
dels menors es concreten

d'una manera real i efecti
va.

Aquest any per a com
memorar aquest dia s'ha
portat a terme un concurs
de dibuix entre tots els
alumnes de 6é de la comar
ca del Baix Maestrat.

Han participat nombro
ses escoles de tota la
comarca. De totes aques
tes, el dibuix finalista va ser
el presentat pel CEIP D'Al
calà, l'autora del qual va ser
Laura Taus Voltes.

El premi per a la guanya
dora va ser un reproductor
de mp3 i per a l'escola una
webcam.

Aquest dibuix guanyador
ha estat imprès en cartells
gràfics que s'ha repartit per
totes les entitats públiques i
privades per tal de comme
morar el dia 20 de novem
bre.

Festivitat de Santa Cecília 2003

-

TEXT: olgallUCh

'Com cada any, arriba la
Festivitat de Santa Cecília,
patrona de la música. Diu
menge 16 de novembre es
[va oferir, a l'Auditori Munici
pal de Benicarló, un concert
conjunt a càrrec de la Coral
Infantil Petiquillo, dirigida
'per Clara Ruiz i Sonia
Ferrer, amb l'acompanya
ment al piano d'Isabel de
Antonio, i de la Banda
Juvenil "Ciutat de Beni
carló", dirigida per Pablo
Anglés. L'Auditori es va
quedar petit. Va ser tot un
,èxit aconseguit, per part
d'ambdues agrupacions,
gràcies a l'esforç i a la dedi
cació dels seus joves com
ponents.

Divendres 21 de novem
bre a les 22.00h, també a
l'Auditori, s'oferirà, per part
de l'Associació Musical
"Ciutat de Benicarló" i de la
Coral Polifònica Benicarlan
da, el Concert extraordinari
de Santa Cecília. En la pri
mera part del concert, la
Coral Polifònica Benicarlan
da interpretarà "Natsu no
omoide" d' Y. Nakata, "Tour
dion" anònim francès del s.
XVI, "Vira Beirao" popular
portuguès, "Son de la
Loma" de M. Matamoros,
"Comiat al bosc" de F. Men
delssohn, "Ki sha po po"
popular japonesa, "Pasaje"
arranjament de J. R. Gil i
"Els degollats" de R. Cas
tells, amb l'acompanya
ment al piano de Lluís
Vallés i sota la direcció de

Josvi Arnau.
En la segona part, la

Banda de Música "Ciutat de
Benicarló" oferirà el 1r i 2n
moviments del "Concert per
a saxofó alt i banda" de R.
Binge, amb l'actuació de la
jove solista Rosa Ferrer, i la
"Segona Suite per a banda"
d'A. Reed, sota la direcció
de Pablo Anglés. Després,
les dues agrupacions inter
pretaran conjuntament la
"Cançó de Renaixença" de
M. Palau.

Dissabte 22 de novem
bre, la Coral Kylix i la Sec
ció Juvenil de la Coral
Polifònica Benicarlanda
oferiran breus interpreta
cions: a les 16.00 h. a la
plaça Mercat Vell, a les
16.30 h. al Mercat nou, a la
porta del carrer Pius XII, i a

les 17.30 h. a la plaça Sant
Joan. Per la nit hi haurà una,
Serenata pels carrers de·
Benicarló, a càrrec d'alguns.
músics de la Banda, en
honor a la musa de la músi
ca 2003, Meritxell Vizcarro.

Finalment, diumenge 23:
de novembre a les 10.00 h.,
desfilada de la Banda de
Música, amb la Musa de la
Música, Meritxell Vizcarro, i
la Dama de la Coral, Núria
Sanchez, que acompan-.
yarà la imatge de Santa
Cecília fins a la parròquia
de Sant Pere, on, a les
12.00 h, se celebrarà una
missa en el seu honor amb
l'acompanyament de les
veus de la Coral Polifònica
Benicarlanda.
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TEXT: rodolfoserrano

pacodelcastillo

El Benicarló es manté al
primer lloc de la classifica
ció tot i les fortes pluges
caigudes dissabte i diu
menge passats. Encara
que si fem una ullada a la
classificació veurem que el
segon classificat es troba a
sis punts podríem dir,
sense cap vergonya ni
oprobi, que l'obvi desatan
sament té alguna cosa de
fictici. M'explicaré. Es veu
que el San Pedro, segon
classificat i que es troba
just al darrere del CDB, no
va poder verificar el seu
partit davant el seu rival del
diumenge, el Benicàssim B,
amb la qual cosa es troba
amb un partit menys que
nosaltres i amb clares
opcions de sumar tres
potencials punts que el
CDB ja té al sac. El meu
olfacte periodístic, junt a la
meua instintiva capacitat
informativa, em fan pensar
que el motiu de la suspen
sió d'aquest partit no va ser
la pluja per ella mateixa,
sinó la seua conseqüència
més immediata i evident, és
a dir, la considerable quan
titat caiguda i el deficient
drenatge del terreny de joc.
Si apleguem tots aquests
factors o circumstàncies,
tenim com a resultat la sus
pensió del partit i, per tant,

una certa distorsió o maqui
llatge del taulell c1assifica
tori, que no reflecteix amb
fidelitat l'autèntica situació
de tots i cadascun dels
equips que formen el nostre
grup. Tot i això, no estic en
condicions d'informar la
data o dates en què tot això
estarà al seu lloc perquè no
tinc tant de temps a perdre
ni massa interés a saber
ho. De moment el proper
diumenge el Benicarló juga
un transcendent (?) partit
davant aquest equip del
Grau de Castelló que ens
vol fer puntetes. Si com és
normal, previsible i obvi el
CDB guanya el seu partit,
els sis punts d'avantatge
seran una realitat.

Ara, sense més inútils
preàmbuls ni vanes expli
cacions, els faré cinc o sis
cèntims '"'del partit que el
CDB va disputar a Catí
davant l'equip que porta el
nom de la mateixa pobla
ció. Com vosté ja deu supo
sar, no vaig anar ni en per
sona ni en esperit, sinó que
em vaig quedar a casa en
previsió de les pluges que
havien caigut i que també
havien de caure. Com sem
pre, m'he buscat la vida per
tal d'esbrinar alguna cosa
de l'esdeveniment esportiu i
fer-li arribar a vosté, apre
ciat lector, les coses que
tothom sap perquè ja fa
cinc dies que s'ha jugat el
partit i que tant diaris i

ràdios com televisions
n'han parlat, escrit i parlat
prou. El CDB va resoldre el
partit amb autoritat tot i l'es
cagarransit resultat obtingut
(0-1) gràcies a un gol de
Gus quan ja era ben entra
da la segona part. Tot i el
que puguen dir les parcials
cròniques dels cronistes
locals, el Benicarló va
dominar el partit amb una
gran autoritat, i les oca
sions de gol es succeïen a
la porteria dels catinencs.
L'anècdota negativa del
partit la va protagonitzar,
com sempre, l'àrbitre.
Aquest personatge va

"Em sento humiliat,
ferit, agullonat.

Però no trobaran
ningú i m'hauran

d'aguantar estos de
La Veu"

començar a treure targetes
als nostres jugadors quan
el rellotge marcava que
passaven més de tres
minuts de l'hora. Es veu
que a Roca el van expulsar
per protestar, i a Gus li va
treure la segona targeta per
una falta que no va cometre
i que l'àrbitre, òbviament,
no veure, sinó que es va
guiar pel immoral crit que
va proferir un jugador local.
També van expulsar els dos

tècnics del Benicarló, a
Xoco perquè tenia un punt
de vista diferent al de l'àrbi
tre sobre una quarta substi
tució, i a De La Haba per
dirigir-se al mateix perso
natge amb actitud correcta i
educada. Com deia Cruyff,
"siempre es lo mismo,
siempre tocando los hue
vos". No sé per què volem
pagar liniers, si després no
són agraïts amb qui els
amolla la mosca. Total, i en
resum, que per al proper
partit tenim uns quants
jugadors al dic flotant. Afor
tunadament, tenim una
plantilla prou ampla i amb
jugadors de qualitat que
poden suplir els hipotètics
titulars en qualsevol
moment i circumstància.
Abans d'acabar, i sense
conéixer les circumstàncies
en què es va produir, he vist
que Lionel Burriel va ser
substituït per Dario. Suposo
que hi hauria algun motiu
important.

Només acomiadar-me
tot fent referència a la desa
gradable nota de la redac
ció de La Veu de Benicarló
de la setmana passada. Em
sento humiliat, ferit, agullo
nat. Però no trobaran ningú
i m'hauran d'aguantar i
pagar fins que a mi em
done la gana.
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Entrada taller: Pg. Febrer Soriano
Exposició: Avda. Magallanes, 1
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campanya
contra la da

Prevenir el contagi de la
fsida i difondre la solidaritat
[amb els que la pateixen
¡entre la societat és l'objec
¡tiu de la campanya que s'ha
'presentat aquesta setmana
ia Benicarló en motiu de la
,celebració el- dia 1 de
¡desembre del dia mundial
contra la sida.

La iniciativa va adreçada
a la societat en general,
encara que els públics als
'que s'enfocarà seran
sobretot els més joves.

Aquest interès en infor
mar no es gratuit, i és que
segons les últimes estadís-

tiques, Espanya va al cap
davant d'Europa en el nom
bre de malalts de sida i el

dels joves es un dels sector
més perjudicat.

La enfermetat està tenint

forta incidència entre els
joves heterosexuals.

És per això que durant
aquesta setmana es des
plaçaran fins els centres
d'ensenyament secundari i
per diferents punts de la
ciutat busos informatius
amb l'objectiu d'informar
sobre les vies de prevenció
de la malaltia, mentre que a
partir de la setmana que ve
se celebraran conferencies
en aquests centres amb
l'objectiu de trencar mites
sobre la malaltia i els seus
portadors.

XIII Marxa Ciclista el

.-

Mans Unides

Diumenge 23 de novembre a les 12 del matí
Plaça Sant 8ertomeu

XIII MARXA CICLISTA DE LA SOLIDARITAT
Acudiu!!!

NO QUEDEM INDIFERENTS A LA CRIDA DE MANS UNIDES
AGARREU LA BICICLETA, AFEGIU-VOS A LA MARXA DE LA SOLIDARITAT

I DESPERTEM A TOT EL POBLE.
ENS FA FALTA TOT BENICARLÓ PER FER UN MON MÉS JUST

VOS ESPEREM III



"EL COMICI per Xavi Burriel

J. Potter

JA HEM VIST AGRANS MAGS COM o AL Mínc HOUl)INI ESCAPANT
DAVIO COPflERFIElD FER DESAPARÈIXER DE TRAMPES MORTALS
UN Avró,

RA PER FI ARRIBA Et. GRAN J. POnER! .

•••••••••••••
Llibres de text i lectures recomanades

Còl-Iegis públics i centres d'ESO i Batxillerat

COPISTERIA

LLIBRERIA

PAPERERIA
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CÒPIES COLOR

B/N I PLÀNOLS
Sant Blai, 2 -Tel.: 9644?5698

12580 BENICARLO
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